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§ 1  Godkännande av föredragningslistan 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden fastställer den av ordföranden föreslagna föredragningslistan för 

sammanträdet. 
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§ 2  Anmälan av inlämnade medborgarförslag 

 

BESLUT 

1. Stadsdelsnämnden uppdrar åt förvaltningen att bereda ett medborgarförslag om att 

anlägga ett utomhusgym i Olympiaparken i Tallkrogen. 

2. Stadsdelsnämnden uppdrar åt förvaltningen att bereda ett medborgarförslag om att 

anlägga grillplatser med brandsäkra sopkärl vid Farstastrandsbadet. 

3. Stadsdelsnämnden uppdrar åt förvaltningen att bereda ett medborgarförslag om att 

parklekarnas öppettider bör förbättras. 

 

Ärendet 

Följande medborgarförslag har lämnats in till stadsdelsnämnden, vilket förvaltningen 

hade redovisat till nämnden i en sammanställning daterad 2016-05-03. 

 

 Anlägg ett utomhusgym i Olympiaparken i Tallkrogen 

Dnr 1.2.4-205/2016 

 

 Anlägg grillplatser med brandsäkra sopkärl vid Farstastrandsbadet 

Dnr 1.2.4-213/2016 

 

 Parklekarnas öppettider bör förbättras 

Dnr 1.2.4-219/2016 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) föreslog att nämnden skulle uppdra åt förvaltningen att bereda 

de inlämnade medborgarförslagen.  

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt ordförandens förslag. 
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§ 3  Mattcurling och boule som inomhusaktiviteter i Farsta. Svar på 

medborgarförslag 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på ett medborgar-

förslag om mattcurling och boule som inomhusaktiviteter i Farsta. 

 

Ärendet 

I ett medborgarförslag föreslås att det ska ordnas möjligheter till mattcurling och boule 

inomhus i Farsta. Idag får de som är aktiva inom sporterna åka till Huddinge och Tyresö.  

 

Förvaltningen har inga egna lokaler och har därför hört med idrottsförvaltningen om det 

finns möjlighet att inhysa mattcurling i Farsta sim- och idrottshallar. Idrottsförvaltningen har 

bedömt att det inte finns utrymme för mattorna i lokalerna. Det finns inte heller plats för 

boulebanor inomhus. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2016-04-25. 

Dnr 1.2.4-95/2016 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 

 

Ordföranden Lars Bäck (V), Kjell Backman m fl (S) och Mariana Moreira Duarte m fl (MP) 

anmälde ett särskilt uttalande. 

 

Ersättaren Pelle Pettersson (S) anmälde jäv och lämnade sammanträdet medan ärendet 

avhandlades. 

 

Särskilt uttalande 

Lars Bäck (V), Kjell Backman m fl (S) och Mariana Moreira Duarte m fl (MP) 

 

Vi anser att hälsa hela livet är en målsättning som en stadsdel med idrott som fokus bör 

jobba efter. Bra förutsättningar för boulespelare och/eller curlingspelare är helt i linje med 

detta.  Vi rödgröna delar därför Pensionärsrådets vilja att frågan kring boule och 

mattcurling bör lösas snarast. Som det framkommit tidigare är det Idrottsnämnden som 

äger frågan kring vilken verksamhet som ska inhysas i lokalerna.  

 

Det möte som pensionärsrådet föreslår är ett konstruktivt förslag för att föra frågan 

framåt, men de som har möjlighet att besluta om frågan måste vara de som styr processen. 

Vi kommer naturligtvis att delta på ett sådant möte ifall det bjuds in till det. 
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§ 4  Orienteringstavlor i Fagersjö. Svar på medborgarförslag 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden återremitterar ärendet och överlämnar det för fortsatt beredning av 

demokratirådet mot bakgrund av att det i Hökarängen sedan några år tillbaka delvis finns 

den form av informationstavla som medborgarförslaget föreslår för Fagersjö.  

 

I Hökarängen tillkom den aktuella informationstavlan genom samverkan mellan bland 

annat stadsdelsförvaltningen samt det kommunala allmännyttiga bostadsföretaget 

Stockholmshem. En liknande lösning på behovet av information för besökare och 

nyinflyttade kan kanske vara en möjlighet i Fagersjö. 

 

Ärendet 

I ett medborgarförslag föreslås att det ska sättas upp en eller flera orienteringstavlor i 

Fagersjö. Orienteringstavlorna ska uppföras för att göra det enklare att hitta i stadsdelen.  

 

Fagersjös bebyggelse är samlad söder om Magelungsvägen. Skyltar med gatunamn finns 

och skola, konstgräsplan, parklek, matbutik, bensinstation med mera är enkla att hitta. 

Förvaltningen anser inte att det finns skäl för att sätta upp orienteringstavlor i området. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2016-04-25. 

Dnr 1.2.4-144/2016 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V), Kjell Backman m fl (S) och Mariana Moreira Duarte m fl (MP)  

yrkade att nämnden skulle återremittera ärendet – se BESLUT ovan.  

 

Ann-Louise Ebérus m fl (M) och Peter Öberg (L) yrkade att nämnden skulle bifalla 

förvaltningens förslag.  

 

Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och fann att nämnden hade beslutat enligt 

förslag från Vänsterpartiet, Socialdemokraterna och Miljöpartiet. 

 

Reservation  

Ann-Louise Ebérus m fl (M) och Peter Öberg (L)  

 

Till förmån för förvaltningens förslag till beslut. 
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§ 5  Kreativ personalmedverkan inom förskolan. Svar på skrivelse från S, MP och V 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på en skrivelse 

Socialdemokraterna, Miljöpartiet och Vänsterpartiet om kreativ personalmedverkan inom 

förskolan. 

 

Ärendet 

I en skrivelse till stadsdelsnämnden har Socialdemokraterna, Miljöpartiet och Vänsterpartiet 

föreslagit att förvaltningen ska tillämpa kreativ personalmedverkan i samband med nystart av 

förskolor. 

 

Förvaltningen konstaterar att kreativ personalmedverkan i samband med nystart är en 

regel inom Farstas kommunala förskoleverksamhet. Vid årsskiftet kommer förvaltningen 

att öppna en ny förskola om åtta avdelningar i korsningen Pepparvägen–Värmlandsvägen 

i centrala Farsta. Personalen som väljer att byta arbetsplats internt och de som rekryteras 

till den nya förskolan kommer självklart på olika sätt att vara delaktiga i planeringsarbetet 

inför start. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2016-03-29. 

Dnr 1.6-170/2016 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 6  Stopp för uppförande av legala graffitiväggar i stadsdelsområdet. Svar 

på skrivelse från M och L 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på en skrivelse 

från Moderaterna och Liberalerna om stopp för uppförande av legala graffitiväggar i 

stadsdelsområdet. 

 

Ärendet 

I en skrivelse till stadsdelsnämnden har Moderaterna och Liberalerna föreslagit att den 

rödgröna majoriteten ska avbryta planerna på att uppföra legala graffitiväggar i 

stadsdelsområdet.  

 

I kommunfullmäktiges beslut om stadens budget för 2015 avskaffades nolltoleransen och 

främjandeförbudet för graffiti. Stadsdelsnämnden har inte möjlighet att ändra fullmäktiges 

beslut och förvaltningen ser därför inte någon möjlighet att införa ett stopp för uppförande 

av legala graffitiväggar.  

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2016-04-25. 

Dnr 1.6-171/2016 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 7  Är medborgarbudgetprocessen förenlig med kommunallagen? Svar på 

skrivelse från M och L 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på en skrivelse 

från Moderaterna och Liberalerna om huruvida medborgarbudgetprocessen är förenlig 

med kommunallagen. 

 

Ärendet 

I en skrivelse till stadsdelsnämnden frågar Moderaterna och Liberalerna om 

medborgarbudgetprocessen i Fagersjö är förenlig med kommunallagens krav att alla 

medlemmar i kommunen ska behandlas lika. Partierna vill också att förvaltningen ger sin 

syn på om och hur den representativa demokratin kan kombineras med medborgarbudget 

och andra försök till direktdemokrati. 

 

Förvaltningen har tagit upp frågorna med Sveriges Kommuner och Landsting, SKL, som 

påpekar att kommunallagen tillåter att kommuninvånare behandlas olika om det görs för 

att skapa lika värde mellan invånarna. Medborgarbudget betraktas inte som en form av 

direktdemokrati, vare sig i Sverige eller i andra länder, förklarar SKL. Det är istället en 

metod inom ramen för en deliberativ (överläggande) demokrati, där samtalet spelar 

stor roll för att utveckla demokratin. Skilda synsätt jämkas samman eller ställs mot 

varandra och klargörs i en överläggning. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2016-04-15. 

Dnr 1.6-172/2016 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 

 

 

  

https://sv.wikipedia.org/wiki/Demokrati
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§ 8  Mötesplats Fagersjö – resultatet av medborgarbudgeten i Fagersjö 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden beslutar att de tio förslag som fått flest poäng i röstningen om 

medborgarbudgeten i Fagersjö genomförs under 2016, företrädesvis i samarbete med 

civilsamhället. 

 

Ärendet 

Under våren bedriver förvaltningen en medborgarbudgetprocess i Fagersjö, på uppdrag av 

stadsdelsnämnden och inom ramen för kommunfullmäktiges satsning på att utveckla 

demokratin. Medborgarbudgeten är kopplad till den mötesplats som sedan tidigare står 

högt på invånarnas önskelista. Boende och verksamma i Fagersjö har fått ge förslag på 

vilka aktiviteter som ska bedrivas där. Drygt 50 förslag har lämnats in och man har sedan 

kunnat rösta på 22 förslag. Förvaltningen föreslår att de tio förslag som fått flest poäng 

genomförs.  

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2016-05-13. 

Dnr 1.2-301/2016 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 

 

Ordföranden Lars Bäck (V), Kjell Backman m fl (S) och Mariana Moreira Duarte m fl (MP) 

anmälde ett särskilt uttalande. 

 

Särskilt uttalande 

Lars Bäck (V), Kjell Backman m fl (S) och Mariana Moreira Duarte m fl (MP) 

 

Vi i den rödgröna majoriteten är nöjda med erfarenheterna av den första 

medborgarbudgeten i Farsta stadsdel och i Stockholms stad. Det är glädjande att se att 

medborgarbudgeten har engagerat många av de som bor i Fagersjö. Förslagen om 

aktiviteter har varit många och kreativa. Tidigare sammanställningar från förvaltningen 

visar att förslagsställarna sprider sig jämt mellan olika åldrar, kön och delar av Fagersjö.  

 

Nu ser vi även att deltagandet i själva omröstningen var högt i jämförelse med andra 

försök att genomföra en första medborgarbudget i andra kommuner i Sverige. Vi kan 

alltså konstatera att vi har tagit några steg mot våra ambitiösa mål att vitalisera 

demokratin och göra medborgardeltagandet mer jämlikt. Vi vill tacka Fagersjöborna för 

deras engagemang i medborgarbudgeten och ge en eloge till de tjänstepersoner som har 

arbetat hårt och kompetent med att förbereda och genomföra det här pionjärarbetet.  

Utifrån de här positiva erfarenheterna tar vi nu sikta på att förbereda nästa omgång av 

medborgarbudget i Farsta inom ramen för Demokratirådet.     
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§ 9  Avveckling av förskolan Kråkan på Larsbodavägen 40 i centrala Farsta 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden avvecklar förskolan Kråkan på Larsbodavägen 40 i centrala Farsta 

enligt förvaltningens förslag. 

 

Ärendet 

Förskolan Kråkan i centrala Farsta, som har tre avdelningar och är inrymd i en 

bostadsrättsförenings bottenvåning, föreslås avvecklas. Lokalerna är inte fullt ut 

ändamålsenliga för en modern förskola och det saknas en ordentlig förskolegård. 

 

SISAB bygger en ny förskola om åtta avdelningar i korsningen Pepparvägen–

Värmlandsvägen i centrala Farsta. Den ska stå klar i december i år. Både barn och 

personal på Kråkan kommer att erbjudas att flytta till den nya förskolan. Den personal 

som tackar ja kommer att vara delaktig i utformning av lokaler och verksamhetsinnehåll. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2016-04-12. 

Dnr 2.6-232/2016 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 10  Upprustning av parkmiljön vid Forsen i Farsta strand. Genomförandebeslut 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden uppdrar åt förvaltningen att rusta upp parkmiljön vid Forsen i Farsta 

strand enligt förvaltningens förslag. 

 

Ärendet 

I enlighet med nämndens verksamhetsplan för 2016 ska parkmiljön vid Forsen i Farsta 

strand rustas upp. Upprustningen kommer att bestå av renoverade grusgångar i naturmiljö 

med bänkar på strategiska platser. En grillplats kommer att anläggas för att minska 

fortsatt eldning på berghällar. Förvaltningen föreslår även att åtgärder utförs på uteplatsen 

nedanför Edö vård- och omsorgsboende, enligt önskemål från personalen. Projektet är 

kostnadsberäknat till 1 miljon kronor. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2016-04-25. 

Dnr 3.1-274/2016 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 11  Plan för folköl- och tobakstillsyn 2016 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens redovisning av planen för tillsyn av folköl- 

och tobaksförsäljning i Farsta stadsdelsområde 2016. 

 

Ärendet 

Kommunerna och polismyndigheten utövar tillsyn över folköl- och tobaksförsäljningen i 

enlighet med alkohollagen och tobakslagen. 

 

Vid årets början hade Farsta stadsdelsområde 48 butiker registrerade i stadens 

ärendehanteringssystem OL2. Av dessa säljer tre näringsidkare enbart folköl, 20 säljer 

endast tobak och 25 säljer både folköl och tobak. Förvaltningen redovisar nu årets plan för 

tillsyn av dessa försäljningsställen. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2016-04-25. 

Dnr 1.3.1-271/2016 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 12  Gemensam upphandling av ramavtal för inhyrning av socialsekreterare 

och biståndsbedömare 

 

BESLUT 

1. Stadsdelsnämnden beslutar att delta i den gemensamma upphandlingen av ramavtal 

för inhyrning av socialsekreterare och biståndsbedömare. 

2. Stadsdelsnämnden uppdrar åt förvaltningschefen vid serviceförvaltningen att utarbeta 

och besluta om förfrågningsunderlag, fatta tilldelningsbeslut och teckna avtal med 

valda utförare. 

3. Stadsdelsnämnden uppdrar åt förvaltningschefen vid serviceförvaltningen att besluta om 

a) partsbyte (parts rättigheter och skyldigheter får överlåtas på annan) 

b) förlängning och uppsägning av avtal 

c) mindre justeringar av avtal. 

4. Omedelbar justering. 

 

Ärendet 

Servicenämnden bjuder in samtliga stadsdelsnämnder och socialnämnden till en 

gemensam ramavtalsupphandling för inhyrning av socialsekreterare och bistånds-

bedömare. Staden saknar idag ramavtal för inhyrning av socialsekreterare och 

biståndsbedömare, samtidigt som behovet är stort både i Farsta och på andra håll. 

Förvaltningen föreslår därför att nämnden deltar i den gemensamma upphandlingen. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2016-04-28. 

Dnr 2.2.2-284/2016 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 13  Delegering till och förordnande av tjänstemän vid stadens Socialjour 

 

BESLUT 

1. Stadsdelsnämnden delegerar till nedan namngivna gruppledare och socialsekreterare 

vid Socialjouren rätt att begära polishandräckning enligt 45 § 1 och 2 p lagen om vård 

av missbrukare i vissa fall (LVM)  inom nämndens ansvarsområde. 

2. Nämnden förordnar nedan namngivna gruppledare och socialsekreterare vid 

Socialjouren med rätt att begära polishandräckning enligt 43 § 2 p lagen med särskilda 

bestämmelser om vård av unga (LVU) inom nämndens ansvarsområde. 

3. Nämndens tidigare delegeringar till och förordnanden av tjänstemän vid Socialjouren 

upphör att gälla. 

 

Ann Dahlgren, Daniel Colegate, Johan Christiansson, Agneta Engström, Lis-Mari Boija, 

Sanna Eriksson, Jennie Calminder, Maria Larsson, Maria Mistander, Inga-Lill Renhorn 

Källgren, Ulla Schöldström, Anneli Wernstedt, Louisa Sesti, Lena Wedberg, Julissa 

Fällgren, Feryal Lövström, Liliana Pellegrino, Lars Cronstrand, Linnea Hanning, Sara 

Ideström, Martin Karlsson, Gertrud Kleberg, Anna Tellström, Sofia Larsson, Anna-Stina 

Wilhelmsson, Mira Fargallo-Dillner, Katrin Pettersson, Ida Carnesten, Lydia 

Hjalmarsson, Margareta Högberg, Anders Ahlmark, Inger Åsebo, Agneta Borg-Bucknell, 

Mait Fredlund, Liselotte Tronders, Veronica Wolgast Karlberg, Anna Forsström. 

 

Ärendet 

Socialnämnden svarar bland annat för stadens jourverksamhet inom individ- och 

familjeomsorgen, genom Socialjouren. Den nämnd som svarar för denna verksamhet 

fattar ett särskilt beslut om vilka tjänstepersoner som ska ha rätt att begära polis-

handräckning enligt LVM och LVU. Detta beslut överlämnas sedan till 

stadsdelsnämnderna som ombeds fatta motsvarande beslut. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2016-04-11. 

Dnr 1.1-225/2016 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 

 

 

  



 
 

FARSTA STADSDELSNÄMND 
 

 

 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

19 MAJ 2016 

SIDA 16 

 

 
 

 

 

Justerarnas signatur                                                                                  Utdragsbestyrkande 

 

§ 14  Tertialrapport 1 2016 

 

BESLUT 

1. Stadsdelsnämnden godkänner tertialrapport 1 för 2016. 

2. Nämnden godkänner omslutningsförändring om 40,0 mnkr. 

3. Nämnden ansöker om budgetjustering om 2,0 mnkr för ökade investeringsutgifter. 

4. Nämnden ansöker om budgetjustering om 2,0 mnkr för ökade kostnader för 

avskrivningar. 

5. Nämnden ansöker om budgetjustering om 0,5 mnkr för ökade kostnader för 

internränta. 

6. Nämnden beslutar om justering av årsmålet andelen elbilar från 0 % till 6 %. 

7. Nämnden beslutar om nämndmål att nämndens verksamheter bedrivs i sund 

inomhusmiljö. 

8. Resultatenhet Edö servicehus avvecklas under 2016 på grund av omstrukturering av 

verksamhetslokalerna och därmed ny inriktning av verksamheten. 

9. Omedelbar justering. 

 

Ärendet 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2016-05-09. 

Dnr 1.2.1-191/2016 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 

 

Ordföranden Lars Bäck (V), Kjell Backman m fl (S) och Mariana Moreira Duarte m fl (MP) 

anmälde ett särskilt uttalande. 

 

Ann-Louise Ebérus m fl (M) anmälde ett särskilt uttalande. I detta instämde Niklas Dahlgren (C) 

och Lars Hultkvist (KD) med ett ersättaryttrande. 

 

Peter Öberg (L) anmälde ett särskilt uttalande. 

 

Särskilt uttalande 

Lars Bäck (V), Kjell Backman m fl (S) och Mariana Moreira Duarte m fl (MP) 

 

De rödgröna partierna är på alla nivåer angelägna om att utveckla nya styrformer för 

offentlig verksamhet, som kan ersätta de fortfarande dominerande ”New public 

management (NPM)” idéerna. Det innebär att vi vill se att styrningen rör sig från NPM:s 

ensidiga betoning av konkurrens och kontroll till styrformer som bygger på dialog och 

förtroende. Det är i den andan som regeringens arbete med styrning ”bortom NPM” 

genomförs. Vi vill i samband med den här tertialrapporten betona vikten av att 

förvaltningen fortsätter granska vår egen verksamhet i linje med det som vi anfört ovan. 
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Vi ser gärna att förvaltningen i något lämpligt sammanhang berättar för nämnden vad den 

noterat samt hur utvecklingsarbetet fortskrider. 

 

Vi ser gärna också att fördelningsnycklarna analyseras och att nämnden får kännedom i de 

fall då de ger effekter som bidrar till att det är svårt att tillgodose de välfärdsbehov som 

finns samt de mål som kommunfullmäktige satt upp.  

 

Likaså vill vi åter lyfta fram att stadsdelens befolkning ökar tack vare främst byggandet 

av flera bostäder, men också generationsskiften i befintliga bostäder. Vi kommer även att 

fortsätta växa under många år framöver, vilket är mycket positivt. Detta innebär att staden 

totalt sett måste utveckla och förfina sin prognos- samt planeringsförmåga avseende 

främst förskolebarn samt äldre för att effektivt och i tid kunna svara upp mot de behov av 

välfärdstjänster  som finns inom dessa grupper.  

 

När det gäller behovet av förskola finns i  dagsläget kommunfullmäktiges riktlinjer om 25 

nya platser per 100 nya bostäder. En större träffsäkerhet i de inköpta 

befolkningsprognoserna samt ett tidigare klarläggande av lägenhetssammansättningen i 

samband med markanvisning och detaljplanearbetet hos de centrala tekniska 

förvaltningarna skulle bidra till att öka möjligheterna för stadsdelsnämnderna att i rätt tid 

kunna planera och fatta beslut för att tillgodose behovet av barnomsorg. Det blir ju 

praktiken en väsentlig skillnad avseende behovet av förskola om det produceras nya 1 rok 

eller 4 rok. 

 

Avslutningsvis så vill vi framhålla att stadens gemensamma prognosarbete om behovet av 

äldreomsorg bör utvecklas och förfinas och då speciellt mot bakgrund av att exempelvis 

Farsta och andra ytterstadsdelar har folkhälsotal som indikerar att våra äldre invånare 

kommer att ha ett större behov av stöd när de går i pension. Så även om andelen invånare 

80+ minskar de närmaste åren i bl.a. Farsta, så bör staden totalt sett söka ta fram mer 

tydliga underlag om åldersgruppen  65-79 år för de ytterstadsdelar som har sämre 

folkhälsa. 

 

Särskilt uttalande och ersättaryttrande 

Ann-Louise Ebérus m fl (M) / Niklas Dahlgren (C) och Lars Hultkvist (KD) 

 

I tertialrapport 1 för stadsdelsnämnden kan vi se att orosmolnen hopas över stadsdelen 

under det rödgröna styret. Trots omfattande skattehöjningar har mycket små 

kvalitetsförbättringar skett inom den grundläggande medborgerliga servicen som 

stadsdelsnämnden har som sitt åtagande. 

 

Prognosen för året är ett underskott om 0,9 mnkr före och en budget i balans efter 

resultatöverföringar.  Socialtjänstens totala prognos är ett underskott om 2,0 mnkr. 

Äldreomsorgens prognos är ett totalt underskott om 19,0 mnkr. Det sker omprövningar av 

tidigare biståndsbeslut om antalet beviljade hemtjänsttimmar. 

  

Förvaltningens centrala reserv är budgeterad under posten Övrig verksamhet. Reserven 
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är avsatt för att under året täcka eventuella underskott inom andra verksamheter. I 

samband med bokslut 2016 kommer reserven att fördelas till verksamheterna så att 

eventuella över- och underskott återfinns där de uppkommit. I prognosen för tertial 1 

beräknas hela reserven användas för att täcka underskott i verksamheterna. 

 

Det sker omprövningar av tidigare biståndsbeslut om antalet beviljade 

hemtjänsttimmar. Innebär det att kraven kommer skärpas för äldre i Farsta att få 

hemtjänst, kommer biståndsbedömningen bli hårdare för de äldre i Farsta med den 

rödgrönrosa majoriteten, trots att de har höjt skatten? 

 

Trots tvärsäkra utfästelser och löften före det senaste valet är det ekonomiska läget fortsatt 

ansträngt. All kraft borde då läggas på kärnverksamheten. Istället ser vi satsningar på 

diverse mindre angelägna verksamheter. Och framför allt är det ägnat att inge stark oro 

när stor energi läggs på att genomföra ogenomtänkta återkommunaliseringar.  

 

Ska något positivt sägas så välkomnar vi att kostnaderna för försörjningsstöd har minskat. 

När alliansen styrde arbetade vi hårt för att åstadkomma detta och det är bra att den nya 

majoriteten fortsätter på den inslagna vägen. Vi vill också berömma stadsdelens 

förvaltning för ett metodiskt och bra arbete med att  förbättra kontrollen över stadsdelens 

ekonomi. 

 

Årets första tertialrapportering är ännu en påminnelse om att den rödgrönrosa majoriteten 

har tappat såväl politisk livskraft/ekonomiskt handlag som politisk kompass. Det är 

oförmågan att idka ledarskap och oförmågan att prioritera som skapar underskotten.  Det 

visar tydligt på behovet av ett maktskifte för en mer handfast politik och ekonomi i Farsta 

stadsdelsnämnd och i stadshuset. 

 

Särskilt uttalande  

Peter Öberg (L) 

 

Ett Stockholm där alla har möjlighet att förverkliga sin potential och där framtida 

generationer växer upp med jämlika livschanser kräver välfärd i världsklass. Den 

rödgrönrosa majoriteten höjer skatten men har samtidigt problem med att finansiera 

kärnverksamheter som förskola, äldreomsorg och socialtjänst. Det ekonomiska läget i 

Farsta är ansträngt. 

 

Vi kan se på flera håll i staden hur barngruppernas storlek i förskolan ökar. Hemtjänsten 

går med underskott i snart sagt varje del av staden. Och i flera stadsdelar ser vi också hur 

det ekonomiska biståndet går med underskott, trots att majoriteten skjutit till mer resurser. 

Farsta avviker inte från staden i stort. Trots skattehöjningarna har majoriteten svårt att få 

pengarna att räcka till. 

 

Läget för socialtjänsten är pressat på många håll, såväl av kostnadsutvecklingen som av 

personalsituationen. För att förbättra personalsituationen och minska konsultkostnaderna 

krävs investeringar i befintlig personal i form av ökade möjligheter till löne-, karriär- och 
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kompetensutveckling. Arbetet med att följa upp hur det går för de ensamkommande 

flyktingbarn som placerats är en av nämndens viktigaste uppgifter under året. 

 

Det ansträngda ekonomiska läget ställer stora krav på stadsdelsnämnden att prioritera. 

Mindre angelägna satsningar och projekt måste få stå tillbaka för att värna 

kärnverksamheterna. Tyvärr har majoriteten visat sig ha svårt att göra sådana 

prioriteringar. Symbolprojekt och perifera satsningar har tillåtits tränga ut insatser som 

gör verklig skillnad för de barn, vuxna och äldre som behöver hjälp från staden. 

 

Att kombinera en ekonomi i balans med höga ambitioner i välfärden, utan skattehöjningar 

som hotar jobben och företagandet, är en svår uppgift. Men den är avgörande om 

Stockholm ska bli en stad som klarar integrationen av nyanlända och ger kunskap och 

framtidstro åt växande generationer, utan att urholka vår förmåga att långsiktigt ta ansvar 

för välfärden. 

 

Vår stadsdel är betjänt av ett nytt och liberalt ledarskap som ger varje stockholmare större 

resurser att forma sitt eget liv. 
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REMISSER OCH YTTRANDEN 

 

§ 15  Låt fler forma framtiden! (SOU 2016:5). Svar på remiss från 

kommunstyrelsen 

 

BESLUT 

1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen 

av betänkandet Låt fler forma framtiden! (SOU 2016:5) från Demokratiutredningen. 

2. Omedelbar justering. 

 

Ärendet 

År 2014 tillsatte regeringen en utredning med syfte att analysera behovet av och utarbeta 

förslag för att öka och bredda engagemanget inom den representativa demokratin. 

Uppdraget gällde också att stärka individens möjligheter till delaktighet i och inflytande 

över det politiska beslutsfattandet mellan de allmänna valen.  

 

Förvaltningen anser att betänkandet som helhet är bra och att det presenterar intressanta 

förslag. Vi tycker dock att folkmotion ska vara ett komplement till dagens möjlighet att 

lämna medborgarförslag, inte ersätta den.  

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2016-05-03. 

Dnr 1.5.1-204/2016 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V), Kjell Backman m fl (S) och Mariana Moreira Duarte m fl (MP) 

yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Ann-Louise Ebérus m fl (M) yrkade att nämnden skulle delvis bifalla förvaltningens 

förslag och lade därutöver fram ett eget förslag. 

 

Peter Öberg (L) yrkade att nämnden skulle överlämna partiets alternativa förslag som svar 

på remissen. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och fann att nämnden hade beslutat enligt 

förvaltningens förslag. 

 

Ordföranden Lars Bäck (V), Kjell Backman m fl (S) och Mariana Moreira Duarte m fl (MP) 

anmälde ett särskilt uttalande. 

 

Niklas Dahlgren (C) anmälde ett ersättaryttrande. 

 

Lars Hultkvist (KD) anmälde ett ersättaryttrande. 
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Reservation  

Ann-Louise Ebérus m fl (M)  

 

Stadsdelsnämnden beslutar följande. 

1. Förvaltningens förslag till beslut godkänns delvis. 

2. Därutöver anförs följande som svar på remissen från kommunstyrelsen. 

 

I regeringens demokratiutredning ”Låt fler forma framtiden!” lyfts viktiga aspekter om 

representation, delaktighet och politisk inflytande i det svenska samhället. Vi delar 

uppfattningen om vikten av att stärka människor egenmakt samt att individer ska kunna 

påverka den politiska maktutövningen oavsett kön, hudfärg, språklig, etnisk eller religiös 

tillhörighet, funktionsnedsättning, sexuell läggning, ålder eller socioekonomisk status.  

 

Demokrati är kärnan i vårt samhälle och hör till ett av de viktigaste värden vi har. Genom 

delaktighet och inflytande skapar vi ett samhälle som håller ihop. Vi vill att varje person 

ska känna att han eller hon styr över sin egen vardag. Det innebär bland annat att flytta 

beslut från politikerna till medborgarna. Vi värnar samtidigt om det representativa 

styrelsesättet där de förtroendevalda politikerna är medborgarnas företrädare. 

 

De slutsatser som presenteras i demokratiutredningen kräver en bred politisk förankring 

då stabilitet är eftersträvansvärt när det gäller politiska och demokratiska styrmodeller. 

Vissa förslag som anges strider dessvärre mot väletablerade demokratiska principer som 

länge legat till grund i Sveriges politiska system samt mot principer om den representative 

demokratin.  

 

Den demokratiska utformningen av vårt politiska system behöver debatteras och 

diskuteras ofta för att dess legitimitet ska kunna accepteras, delas av alla, fortsatt 

vitaliseras och fördjupas så att alla har chansen att göra sin röst hörd. Att i allt för stor 

omfattningen och i all för stor hast förändra den demokratiska och politiska styrningen 

med nya system som inte har någon politisk tradition i vare sig Stockholms stad eller 

Sverige i övrigt skulle dock vara en stor apparat och vara ett allt för stort steg att ta på en 

gång. 

 

Reservation  

Peter Öberg (L)  

 

Att som svar på remissen anföra följande. 

 

Utredningen lägger fram ett stort antal förslag som berör både formella och informella 

arenor för demokratin, på så väl nationell som lokal nivå. Vi vill allmänt precis som 

utredningen betona vikten av att arbeta för att få in nya medborgare, såväl ungdomar som 

invandrare, i demokratin. Såväl skolan som partierna, civilsamhället och offentliga 

myndigheter har en viktig uppgift att sprida kunskap om hur demokratin fungerar och 

vilka rättigheter man har som medborgare i det svenska samhället. Att ge stöd till 
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organisationer och initiativ som syftar till att utbilda nya medborgare i hur demokratin 

fungerar är en viktig del i detta. 

 

Vi vill vidare beröra några av de förslag som har störst betydelse för den kommunala 

demokratin, i den ordning de förekommer i utredningen. 

 

De förtroendevalda och den sociala representativiteten 

 

Vi har svårt att se hur partierna i fullmäktige skulle kunna samordna sina 

nomineringsprocesser för att uppnå jämställda kommunala bolagsstyrelser. Vägen till en 

mer jämställd sammansättning av kommunala bolagsstyrelser måste istället gå via ett 

aktivt jämställdhetsarbete inom varje respektive parti. Det är också oklart vad 

utredningens förslag om att nominera en kvinna och en man för varje post egentligen 

innebär och hur det praktiskt skulle förverkligas. Det tycks som att representantskapet, 

medlemsmötet eller annat nominerande organ alltså skulle nominera två personer, där 

sedan valprocessen i fullmäktige innebär att en av dem väljs. I så fall innebär förslaget att 

partiets medlemmar får sämre möjligheter att påverka vem som företräder partiet, vilket 

verkar strida mot utredningens ansats i övrigt. Detta tycks också värst drabba de mindre 

partierna, som ofta bara har en representant i en nämnd eller bolagsstyrelse. Det måste 

också på något sätt avgöras vilka partier som ska företrädas av en kvinnlig respektive 

manlig kandidat. 

 

De förtroendevaldas villkor 

 

Vi anser inte att det är aktuellt för Stockholms del att prova direktval till geografiska 

nämnder, i vår kommuns fall stadsdelsnämnderna. Vi välkomnar att utredningen har tagit 

intryck av de problem helt direktvalda nämnder skulle kunna medföra i en kommun som 

Stockholm. Men att experimentera med ett blandat valsätt där vissa mandat tillsätts av 

fullmäktige och andra direkt av väljarna, som utredningen föreslår, riskerar att leda till en 

kanske ännu oklarare ansvarsfördelning. 

 

Stopptider för kommunala möten är ofta en bra idé. Vi tillstyrker förslagen om att lätta på 

bosättningsreglerna för fullmäktigeledamöter. I synnerhet i Stockholmsregionen gör 

bosättningsreglerna att det är svårt för yngre personer att sitta i kommunfullmäktige i de 

mindre kranskommunerna utan att bli starkt begränsade i sin jakt på bostad. Vi tillstyrker 

också förslaget om att möjliggöra för hel- eller deltidsarvoderade förtroendevalda att vara 

föräldralediga. I Stockholm tillämpas denna ordning redan idag. 

 

Den lokala politikens organisering 

 

Vi ställer oss tveksamma till idén om ett demokratibokslut. Det tycks alltså vara ett slags 

granskning av korrektheten och utförligheten i den redovisning som nämnderna lämnar 

till fullmäktige. Det torde i första hand vara en sak för revisorerna att granska. Vi vill 

starkt avråda från att ett sådant uppdrag lämnas till valnämnden. Det är av mycket stor 

vikt att valnämndens renodlat valadministrativa roll värnas. 
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Vad gäller förslaget om att en eller ett par gånger per år anordna allmänpolitiska debatter i 

fullmäktige så torde det förslaget vara tillgodosett genom budgetdebatten varje år, liksom 

genom fullmäktiges frågestunder. 

 

Det förstärkta folkinitiativet 

 

Liberalerna ställer sig tveksamma till utredningens rekommendation om att partierna i 

fullmäktige ska komma överens före en lokal folkomröstning om villkoren för att 

respektera valresultatet, och att en riktlinje för ett löfte om att respektera folkviljan bör 

vara 50 procents valdeltagande. Det finns en rad faktorer som gör att en sådan riktlinje 

inte alltid är lämplig. Valdeltagandet i de kommunala valen är på 83 procent betydligt 

högre. Vissa stora ärenden kan vara av en sådan omfattning att de påverkar kommunens 

verksamhet under lång tid och inom ett flertal verksamhetsområden, och kan till och med 

komma att utgöra huvudtemat under en kommunal valkampanj. Då bör det vara partierna 

obetaget, i synnerhet om valresultatet knappt överstiger 50 procent och folkviljan är 

splittrad, att utifrån det mandat som väljarna gett dem i kommunalvalet ta ansvar för 

helheten även om det strider mot resultatet i en folkomröstning. 

 

Medborgarförslag och folkmotion 

 

Vi ställer oss avvaktande till förslaget om folkmotioner. Nuvarande ordning med 

medborgarförslag till stadsdelsnämnderna fungerar i huvudsak bra – i vart fall skulle det 

innebära en mycket stor förändring att ersätta dessa med folkmotioner. 

 

Eftersom Stockholm är en så pass stor kommun kommer antalet folkmotioner 

förmodligen att vara begränsat. Förslag som kan mobilisera flera tusen invånare kommer 

förmodligen att härröra sig till ärenden som redan är föremål för politisk behandling – till 

exempel byggprojekt. Det finns en risk att det skapas falska förhoppningar om vilken 

möjlighet som finns att på motionsväg påverka ett ärende som har en lagstadgad gång. 

 

Ungas delaktighet och inflytande 

 

Liberalerna vill avstyrka förslaget om försöksverksamhet med sänkt rösträttsålder till 16 

år vid de kommunala valen. Vi anser att det fortfarande är angeläget att det finns en 

koppling mellan den allmänna myndighetsåldern och de rättigheter och skyldigheter som 

det politiska medborgarskapet medför. Däremot bör rösträtten i kommunala val gälla från 

och med det år man fyller 18, istället för dagen. För att sänka den effektiva åldern för 

rösträttsdebut bör också skilda valdagar återinföras. Som utredaren konstaterar har 

Sverige långt mellan valen och den representativa demokratin skulle må bra av att 

demokratins mekanismer fick komma till användning oftare. 
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Delaktighet och inflytande för personer med funktionsnedsättning 

 

Vi tillstyrker förslagen om större möjligheter till assistans och service för att underlätta 

för personer med funktionsnedsättning att utöva kommunala förtroendeuppdrag. Vi 

uppmanar regeringen att återkomma med förslag för att garantera att kommunala 

möteslokaler är tillgängliga för personer med funktionsnedsättning. Det bör inte bara gälla 

möteslokaler för kommunala organ utan även samråd, konferenser och andra möten som 

anordnas av kommunen. 

 

En fråga som utredningen inte berör men som gott kunde ha tagits upp rör möjligheten för 

ledamöter i funktionshindersråd att få arvode och kompensation för förlorad 

arbetsinkomst på samma villkor som partipolitiskt tillsatta ledamöter av samma råd. 

 

Övrigt 

 

Att upprätthålla legitimiteten hos demokratin är som utredningen konstaterar en central 

uppgift. Även om det inte har varit föremål för utredningens uppdrag vill vi ta upp vikten 

av att arbeta mot valfusk och andra former av oredligt förfarande vid val. Regeringen bör 

överväga förslag som skärper valhemligheten, liksom att förbjuda personer som dömts för 

otillbörligt verkande vid röstning att vara valbara vid nästkommande allmänna val. 

 

Särskilt uttalande 

Lars Bäck (V), Kjell Backman m fl (S) och Mariana Moreira Duarte m fl (MP) 

 

Vi instämmer i förvaltningens förslag till beslut och vill dessutom belysa följande aspekter. 

 

Det är värdefullt att betänkandet fäster uppmärksamheten på de ökande ojämlikheterna i 

demokratiskt deltagande. Dessa är en stark anledning till att vi i den rödgröna majoriteten 

lägger fokus på demokratiutveckling.  

 

Dock anser vi att betänkandet vilar på en individualiserad syn på demokrati, som vi ser 

som problematisk. Vi hade gärna sett att utredningen fäst större vikt vid att stärka 

demokratiska fora för medskapande och deliberation mellan medborgare. Studier och 

förslag med detta fokus hade stämt bättre överens med folkbildnings- och 

folkrörelseideal, som våra partiers syn på demokrati baseras på.  

 

Vi anser även att det är problematiskt att den föregående regeringen valde att anlita en 

ensamutredare istället för en parlamentarisk utredning. Vi anser att en parlamentarisk 

utredning hade varit mer ändamålsenlig eftersom förändringar inom demokratiområdet 

kräver bred förankring inom både partier och civilsamhälle.  

 

Ersättaryttrande 

Niklas Dahlgren (C)  

 

Om jag hade haft yrkanderätt hade jag föreslagit att 
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1. Stadsdelsnämnden godkänner delvis förvaltningens förslag till beslut. 

2. I övrigt anförs följande. 

 

En fri samhällsdebatt i kombination med ett folkligt styrelseskick där alla människors 

möjlighet till insyn och inflytande i politiska processer värnas är viktiga hörnstenar i ett 

demokratiskt samhälle. Det kommunala självstyret inte bara är en del av utan också en 

förutsättning för demokratin i Sverige som helhet. Reformer som berör utövande av 

politisk makt i landets kommuner bör genomföras med stor respekt för det kommunala 

självstyret och för demokratiska principer. 

 

I betänkandet finns en rad förslag och överväganden som syftar till att underlätta för fler 

att engagera sig politiskt. Det handlar bland annat om insatser för att stärka kunskaper om 

kommunalt beslutsfattande, ge möjlighet till föräldraledighet från politiska uppdrag och 

öka tillgängligheten och delaktigheten för människor med funktionsnedsättning. Detta är 

välkomna förslag. Centerpartiet välkomnar också att utredaren föreslår en ökad möjlighet 

för allmänheten att använda allmänna lokaler. Det kan många positiva effekter och bidra 

till kreativitet, inte minst inom kulturen och för företagsamheten. 

 

Vissa av utredarens förslag tål dock att problematiseras. Till dessa hör förslagen om 

folkmotioner och formalisering av medborgardialoger. Dessa förslag handlar i grunden 

om att minska representativiteten i det politiska systemet, och det finns skäl att tvivla på 

om de får den effekt som utredaren avser. 

 

I betänkandet uppmanas de politiska partierna att överväga en begränsning av antalet 

mandatperioder som en person kan inneha ett uppdrag som ordförande. Skälet till denna 

uppmaning är begripligt. Den elitisering och maktkoncentration som beskrivs är på sina 

håll en realitet. Ökad statlig styrning och offentlig reglering av partiorganisationerna är 

emellertid inte lösningen. I grunden är det viktigt att väljare kan utse sina företrädare, och 

det är väljarnas förtroende som bör vara vägledande i dessa frågor, som för partiernas del 

är mycket angelägna. 

 

Möjligheten att hålla allmänpolitiska debatter i kommunfullmäktige bör vara en 

självklarhet med hänsyn till det kommunala självstyret. Å andra sidan kan det minska 

väljarnas förståelse för det politiska systemet om nationella frågor debatteras på 

kommunal nivå, trots att den formella makten över dem finns i riksdagen.  Samtidigt bör 

inte denna risk överdrivas. I grunden är en livlig samhällsdebatt på alla samhällsnivåer 

önskvärd. 

 

Frågan om rösträttsåldern vid kommunala val är inte alldeles enkel, även om utredningen 

kommit till en relativt balanserad slutsats. Att på prov ge kommuner möjlighet att 

frivilligt sänka rösträttsåldern till 16 år är rimligt med hänsyn till ett utbrett kommunalt 

självstyre. Att separera rösträttsåldern från myndighetsåldern, som ju utgör gräns för en 

persons valbarhet är inte konsekvent. Att den som är betrodd att välja också bör ha rätt att 

väljas är en rimlig princip. 
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Ersättaryttrande 

Lars Hultkvist (KD) 

 

Om jag hade haft yrkanderätt hade jag föreslagit att 

1. Förvaltningens förslag till beslut godkänns delvis. 

2. I övrigt att följande skall anföras. 

 

I regeringens demokratiutredning ”Låt fler forma framtiden” lyfts viktiga aspekter om 

representation, delaktighet och politiskt inflytande i det svenska samhället. Vi delar 

uppfattningen om vikten av att stärka människors egenmakt samt att individer ska kunna 

påverka den politiska maktutövningen oavsett kön, hudfärg, språklig, etnisk eller religiös 

tillhörighet, funktionsnedsättning, sexuell läggning, ålder eller socioekonomisk status.  

 

Demokrati är kärnan i vårt samhälle och hör till ett av de viktigaste värden vi har. Genom 

delaktighet och inflytande skapar vi ett Stockholm som håller ihop. Vi vill att varje person 

ska känna att han eller hon styr över sin egen vardag. Det innebär bland annat att flytta 

beslut från politikerna till medborgarna. Vi värnar om det representativa styrelsesättet. De 

förtroendevalda politikerna är medborgarnas företrädare. 

 

Delar av utredningens förslag är dock undermåliga. Att staten exempelvis ska reglera de 

politiska partiernas interna processer riskerar snarast att försvaga de politiska partiernas 

interndemokrati än att stärka inflytande för den enskilda individen. Vidare föreslås i 

utredningen att fullmäktiges partier bör överväga en begränsning av antal mandatperioder 

som en person kan inneha en ordförandepost. Detta är emellertid ett uppdrag som handlar 

om respektive kandidats förtroende samt partiernas interna valprocesser. Att begränsa 

antalet mandatperioder för ordförande i styrelser och nämnder är att inte ta hänsyn till 

dessa perspektiv. 

 

Vi ställer oss även kritiska till förslaget om att kommuner ska genomföra en 

försöksverksamhet med rösträtt från 16 år i valen 2018 och 2022 i syfte att stärka ungas 

delaktighet. Att skapa delaktighet och förståelse över den representativa demokratin 

uppfylls inte per automatik av en valsedel, utan av kunskap, information och kritisk 

granskning. Här fyller skolan en viktig roll. Som nämns i utredningen bör skolan 

samverka mer med den politiska förvaltningen i kommuner och landsting för att kunna 

skapa förståelse för hur den lokala demokratin fungerar. 

 

Vi ställer oss också avvaktande till förslaget om folkmotioner. Nuvarande ordning med 

medborgarförslag till stadsdelsnämnderna fungerar i huvudsak bra – i vart fall skulle det 

innebära en mycket stor förändring att ersätta dessa med folkmotioner. 

 

Eftersom Stockholm är en så pass stor kommun kommer antalet folkmotioner 

förmodligen att vara begränsat. Förslag som kan mobilisera flera tusen invånare kommer 

förmodligen att härröra sig till ärenden som redan är föremål för politisk behandling – till 

exempel byggprojekt. Det finns en risk att det skapas falska förhoppningar om vilken 

möjlighet som finns att på motionsväg påverka ett ärende som har en lagstadgad gång. 
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De slutsatser som presenteras i demokratiutredningen kräver en bred politisk förankring. 

Stabilitet är eftersträvansvärt när det gäller kommunalpolitiska och demokratiska 

styrmodeller. Vissa förslag som anges strider mot väletablerade demokratiska principer 

som länge legat till grund i Sveriges politiska system samt mot principer om den 

representativa demokratin.  

 

Den demokratiska utformningen av vårt politiska system behöver debatteras och 

diskuteras ofta för att dess legitimitet ska kunna accepteras, delas av alla, fortsatt 

vitaliseras och fördjupas så att alla har chansen att göra sin röst hörd. Att i allt för stor 

omfattning och i all för stor hast förändra den demokratiska och politiska styrningen i 

exempelvis Stockholms stad skulle dock vara en stor apparat. 
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§ 16  Personalpolicy för Stockholms stad. Svar på remiss från 

kommunstyrelsen 

 

BESLUT 

1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen 

av förslag till personalpolicy för Stockholms stad. 

2. Omedelbar justering. 

 

Ärendet 

I kommunfullmäktiges beslut om budget 2015 för Stockholms stad fick kommunstyrelsen 

i uppdrag att ta fram en personalpolicy som syftar till ett jämställt och hållbart arbetsliv 

som ger medarbetarna goda förutsättningar att upprätthålla en hög kvalitet i 

verksamheterna. Stadsledningskontoret har nu utarbetat ett förslag som har skickats på 

remiss. 

 

Förvaltningen anser att det är ett bra förslag som bidrar till att skapa ett gemensamt 

synsätt för stadens medarbetare. Det är positivt att så många varit involverade i att ta fram 

förslaget, vilket gör att det är väl genomarbetat. En viktig uppgift kommer att bli att 

tillämpa personalpolicyn i det dagliga arbetet och göra den till ett levande dokument som 

kan användas i olika sammanhang. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2016-04-14. 

Dnr 1.5.1-181/2016 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V), Kjell Backman m fl (S) och Mariana Moreira Duarte m fl (MP)  

yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Ann-Louise Ebérus m fl (M) och Peter Öberg (L) yrkade att nämnden skulle delvis bifalla 

förvaltningens förslag och lade därutöver fram ett eget förslag. I detta instämde Lars 

Hultkvist (KD) med ett ersättaryttrande. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och fann att nämnden hade beslutat enligt 

förvaltningens förslag. 

 

Niklas Dahlgren (C) anmälde ett ersättaryttrande. 

 

Reservation och ersättaryttrande  

Ann-Louise Ebérus m fl (M) och Peter Öberg (L) / Lars Hultkvist (KD) 

 

Stadsdelsnämnden beslutar följande. 

1. Förvaltningens förslag till beslut godkänns delvis. 

2. Därutöver anförs följande som svar på remissen från kommunstyrelsen. 
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Stadens medarbetare arbetar på uppdrag av stockholmarna. Arbetet finansieras av 

skattemedel och ställer höga krav på en tillförlitlig service som präglas av hög kvalitet 

och tillgänglighet. Det är den enskilde som ska stå i centrum för allt arbete i staden. 

Stockholm ska fortsätta att utvecklas till en internationell storstad där kvalitet, valfrihet 

och mångfald är i fokus för samtliga stadens verksamheter. Kvalitetsutveckling och 

innovationskraft i den offentliga servicen blir bäst när olika aktörer tillåts utveckla egna 

sätt att möta stockholmarnas önskemål och behov. 

 

För att kunna forma Stockholm till en stad i världsklass och tillförsäkra den service som 

lägger grunden för en attraktiv stad som utmärks av trygghet, mångfald och 

konkurrenskraft krävs kompetenta medarbetare, ett effektivt och framsynt ledarskap samt 

en god arbetsmiljö för anställda i de verksamheter som staden finansierar. Därför är det 

beklagligt att det föreliggande förslaget till personalpolicy för Stockholms stad, som ska 

ange vilka krav och förväntningar staden som arbetsgivare har på medarbetare och chefer, 

inte håller en tillräckligt hög ambitionsnivå. 

 

Ett gott ledarskap är omistligt för att tillgodose medborgarna en god service, möta de 

behov som finns och utveckla staden framåt. I den rödgrönrosa majoritetens förslag till 

personalpolicy råder dock en avsaknad av ett helhetsperspektiv kring ledarskapets roll. 

Bristande ledarskap har visat sig vara synonymt med hög sjukfrånvaro, medan ett gott 

ledarskap skapar en kreativ miljö och en effektiv organisation som stärker medarbetarnas 

drivkrafter och kompetens och därmed verksamhetens kvalitet. Med den ökande 

sjukfrånvaron bland stadens medarbetare och den höga personalomsättningen inom vissa 

förvaltningar räcker det inte med ett andefattigt dokument som inte innehåller många ord 

om betydelsen av ett effektivt ledarskap. Förslaget saknar också konkretion kring 

medarbetarnas roll och förutsättningar i relation till stadens mål och stockholmarnas 

behov och förväntningar. För att värna om stadens anställda och deras arbete för 

stockholmarnas bästa är en aktiv personalpolitik och ett modernt ledarskap avgörande. 

Den aktiva personalpolitiken måste ha tydliga gemensamma mål men även följas upp av 

ett tydligt ledarskap på lokal nivå. 

 

Ersättaryttrande 

Niklas Dahlgren (C)  

 

Om jag hade haft möjlighet att yrka på beslut hade det sett ut enligt följande: 

1. Förvaltningens tjänsteutlåtande godkänns delvis. 

2. Därutöver anförs följande som svar på remissen från kommunstyrelsen. 

 

Stadens medarbetare arbetar på uppdrag av stockholmarna. Arbetet finansieras av 

skattemedel och ställer höga krav på en tillförlitlig service som präglas av hög kvalitet 

och tillgänglighet. Det är den enskilde som ska stå i centrum för allt arbete i staden. 

Stockholm ska fortsätta att utvecklas till en internationell storstad där kvalitet, valfrihet 

och mångfald är i fokus för samtliga stadens verksamheter. Kvalitetsutveckling och 

innovationskraft i den offentliga servicen blir bäst när olika aktörer tillåts utveckla egna 

sätt att möta stockholmarnas önskemål och behov. 
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För att kunna forma Stockholm till en stad i världsklass och tillförsäkra den service som 

lägger grunden för en attraktiv stad som utmärks av trygghet, mångfald och 

konkurrenskraft krävs kompetenta medarbetare, ett effektivt och framsynt ledarskap samt 

en god arbetsmiljö för anställda i de verksamheter som staden finansierar. Därför är det 

beklagligt att det föreliggande förslaget till personalpolicy för Stockholms stad, som ska 

ange vilka krav och förväntningar staden som arbetsgivare har på medarbetare och chefer, 

inte håller en tillräckligt hög ambitionsnivå. 

 

Ett gott ledarskap är omistligt för att tillgodose medborgarna en god service, möta de 

behov som finns och utveckla staden framåt. I den rödgrönrosa majoritetens förslag till 

personalpolicy råder dock en avsaknad av ett helhetsperspektiv kring ledarskapets roll. 

Bristande ledarskap har visat sig vara synonymt med hög sjukfrånvaro, medan ett gott 

ledarskap skapar en kreativ miljö och en effektiv organisation som stärker medarbetarnas 

drivkrafter och kompetens och därmed verksamhetens kvalitet. Med den ökande 

sjukfrånvaron bland stadens medarbetare och den höga personalomsättningen inom vissa 

förvaltningar räcker det inte med ett andefattigt dokument som inte dryftar många ord om 

betydelsen av ett effektivt ledarskap. Förslaget saknar också konkretion kring 

medarbetarnas roll och förutsättningar i relation till stadens mål och stockholmarnas 

behov och förväntningar. För att värna om stadens anställda och deras arbete för 

stockholmarnas bästa är en aktiv personalpolitik och ett modernt ledarskap avgörande. 

Den aktiva personalpolitiken måste ha tydliga gemensamma mål men även följas upp av 

ett tydligt ledarskap på lokal nivå. 

 

 

  



 
 

FARSTA STADSDELSNÄMND 
 

 

 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

19 MAJ 2016 

SIDA 31 

 

 
 

 

 

Justerarnas signatur                                                                                  Utdragsbestyrkande 

 

§ 17  Motion (M) om tillträdesförbud till stadens simhallar. Svar på remiss 

från kommunstyrelsen 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen av en 

motion från Anna König Jerlmyr och Bo Sundin, båda (M), om tillträdesförbud till 

stadens simhallar. 

 

Ärendet 

Kommunstyrelsen har remitterat en motion från Anna König Jerlmyr och Bo Sundin, båda 

(M) om tillträdesförbud till stadens simhallar. Motionärerna föreslår att kommunfullmäktige 

ska uppdra åt idrottsnämnden att införa omedelbart tillträdesförbud för samtliga personer 

som blir påkomna med att trakassera och ofreda andra simhallsbesökare. 

 

Förvaltningen anser att det är viktigt att invånare kan känna sig trygga, både i utemiljöer och 

inomhus. Staden har naturligtvis ett särskilt ansvar när det gäller de egna verksamheterna. 

Hur tryggheten ska säkerställas i stadens simhallar är idrottsnämndens ansvar. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2016-04-25. 

Dnr 1.5.1-258/2016 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V), Kjell Backman m fl (S) och Mariana Moreira Duarte m fl (MP)  

yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Ann-Louise Ebérus m fl (M) och Peter Öberg (L) yrkade att nämnden skulle föreslå att 

kommunfullmäktige bifaller motionen. I detta instämde Niklas Dahlgren (C) och Lars 

Hultkvist (KD) med ett ersättaryttrande. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och fann att nämnden hade beslutat enligt 

förvaltningens förslag. 

 

Reservation och ersättaryttrande  

Ann-Louise Ebérus m fl (M) och Peter Öberg (L) / Niklas Dahlgren (C) och Lars Hultkvist (KD) 

 

Nämnden föreslår att kommunfullmäktige tillstyrker motionen. 

 

Nämnden anför därutöver följande.  

 

Det är fullkomligt oacceptabelt att besökare i stadens verksamheter inte känner sig trygga utan 

istället behöver oroa sig för att bli utsatt för kränkningar och sexuella ofredanden. Problemen med 

sexuellt ofredande har resulterat i att många stockholmare, framför allt tjejer och kvinnor, väljer att 

inte längre besöka Eriksdalsbadet då de inte känner sig trygga.  
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Den nuvarande politiska majoriteten har visat på en ovilja att ta tag i problemet utan har istället valt 

att bota symptomen genom att könsseparera bubbelpoolerna på Eriksdalsbadet. Detta ger märkliga 

signaler till besökarna och kan inte tolkas på annat sätt än att man ger efter för de som inte kan bete 

sig. Vi anser istället att staden måste sätta in åtgärder som istället tar sikte på att straffa dem som 

inte kan sköta sig snarare än att ge efter för de som inte kan det. 

  

Tillträdesförbud för de som inte sköter sig och som misstänks för att ha begått brott på någon av 

stadens idrottsanläggningar är ett sätt att straffa förövarna och skydda skötsamma besökare. Vi vill 

därför att staden ska driva på för att införa ett tillträdesförbud omgående samt att detta kombineras 

med bättre kameraövervakning på utsatta platser på drabbade idrottsanläggningar, detta för att alla 

besökare ska känna sig trygga i stadens verksamheter.   
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ANMÄLNINGSÄRENDEN 

 

§ 18  Rapportering till IVO av ej verkställda beslut för kvartal 1 år 2016 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden lägger till handlingarna förvaltningens redovisning av rapporteringen 

till Inspektionen för vård och omsorg för kvartal 1 år 2016 av ej verkställa beslut enligt 

socialtjänstlagen och lagen om stöd och service till vissa funktionshindrade. 

 

Ärendet 

Enligt lagen om stöd och service till vissa funktionshindrade (LSS) och socialtjänstlagen 

(SoL) ska kommuner varje kvartal redovisa till Inspektionen för vård och omsorg (IVO) 

de gynnande beslut om insats eller bistånd som inte har kunnat verkställas inom tre 

månader.  

 

För första kvartalet 2016 har förvaltningen rapporterat tre verkställda och ett ej verkställt 

beslut om LSS-bostad för vuxna. Den kvarvarande sökande har tackat nej till 

erbjudanden. För samma period har åtta ej verkställda beslut enligt SoL om äldreboende 

rapporterats, varav sex är nya. I alla ärenden utom ett har sökande tackat nej till erbjudna 

platser. I det sista ärendet kommer hen att få erbjudande om annan plats eftersom det inte 

finns plats vid det sökta boendet.  

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2016-04-19. 

Dnr 1.2.1-226/2016 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 

 

  



 
 

FARSTA STADSDELSNÄMND 
 

 

 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

19 MAJ 2016 

SIDA 34 

 

 
 

 

 

Justerarnas signatur                                                                                  Utdragsbestyrkande 

 

§ 19  Arbetet mot felaktiga utbetalningar och bidragsbrott 2015. 

Årsrapport från socialnämnden 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden lägger socialnämndens årsrapport 2015 om arbetet mot felaktiga 

utbetalningar och bidragsbrott till handlingarna. 

 

Ärendet 

Utgångspunkten i handläggningen av ekonomiskt bistånd är att rätt person får rätt bistånd. 

Staden arbetar aktivt med att förebygga och utreda felaktiga utbetalningar. 

Socialförvaltningen har exempelvis tagit fram kontrollrutiner och erbjudit utbildning i 

kontrollmetoder.  

 

Socialnämnden redovisar i årsrapporten för 2015 sitt och stadsdelsnämndernas arbete 

samt stadsövergripande statistik. Rapporten visar att arbetet med att följa upp beslutade 

återkrav har förbättrats, och antalet återbetalningar har kontinuerligt ökat. Det som 

fortsättningsvis behöver förbättras är det förebyggande arbetet som ska förhindra att 

bistånd betalas ut felaktigt. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2016-04-28. 

Dnr 1.6-281/2016 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 20  Uppföljning av utförare i enskild regi 2015. Årsrapport från socialnämnden 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden lägger till handlingarna socialnämndens årsrapport 2015 om 

uppföljning av utförare i enskild regi som bedriver verksamhet enligt socialtjänstlagen 

och LSS. 

 

Ärendet 

Socialnämnden ansvarar för stadsövergripande upphandlingar av enskilt driven 

socialtjänst och verksamhet enligt lagen om stöd och service till vissa funktionshindrade 

(LSS), inklusive upphandling av ramavtal. Socialförvaltningen följer upp de verksamheter 

som upphandlats tillsammans med stadsdelsförvaltningarna och resultatet sammanställs i 

en årsrapport.  

 

Under 2015 har cirka 95 verksamheter följts upp. De flesta utförare följer avtalen men i vissa 

fall har det krävts kompletteringar eller rättelse. Ett fåtal avtal har hävts eller sagts upp. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2016-04-28. 

Dnr 1.2.1-233/2016 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 21  Övriga anmälningsärenden och beslut enligt delegering 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden lägger anmälan av nedanstående ärenden och beslut till handlingarna. 

 

Funktionshinderrådets protokoll den 9 maj 2016 

 

Pensionärsrådets protokoll den 9 maj 2016 

 

Demokratirådets protokoll den 19 april 2016 

 

Utvecklings- och näringslivsrådets protokoll den 6 april 2016 

 

Övriga anmälningsärenden och stadsdelsdirektörens beslut enligt delegering 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendena i en sammanställning daterad 2016-05-03. 

Dnr 1.1-32/2016 

 

Följande beslut har fattats av stadsdelsdirektören under perioden 11 februari – 3 maj 

2016, enligt nämndens delegering. 

 

1. 2016-02-11: Ramavtal om inköp och distribution av dagligvaror inom hemtjänsten. 

Dnr 2.2.1-72/2016. 

2. 2016-03-15: Ramavtal om leveranser av varmkost och matlådor till brukare inom 

äldreomsorgen. Dnr 2.2.1-218/2016. 

3. 2016-04-01: Serviceavtal med serviceförvaltningen. Dnr 2.2.1-220/2016. 

4. 2016-04-15: Vidaredelegering till trafikkontorets förvaltningschef att genomföra 

upphandling av solcellskomprimerande skräpkorgar och källsorteringsmoduler. Dnr 

2.2.2-257/2016. 
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ÖVRIGT 

 

§ 22  Nämndens frågor och information från förvaltningen 

 

Följande skrivelser lämnades in. 

 

Riktlinjer för prova-på-studier för personer med ekonomiskt bistånd (bilaga 1) 

Lars Bäck (V), Kjell Backman m fl (S) och Mariana Moreira Duarte m fl (MP) 

 

Rätten till heltid och utfasning av tim- och visstidsanställningar (bilaga 2) 

Lars Bäck (V), Kjell Backman m fl (S) och Mariana Moreira Duarte m fl (MP) 

 

Sommaren och städning vid strandbad och plaskdammar inom stadsdelsområdet (bilaga 3) 

Lars Bäck (V), Kjell Backman m fl (S) och Mariana Moreira Duarte m fl (MP) 

 

Sommarverksamhet för ungdomar och äldre ungdomar (bilaga 4) 

Lars Bäck (V), Kjell Backman m fl (S) och Mariana Moreira Duarte m fl (MP) 

 

Fortsatt beredning av legala graffitiväggar (bilaga 5) 

Lars Bäck (V), Kjell Backman m fl (S) och Mariana Moreira Duarte m fl (MP) 

 

En strategi mot våldsbejakande extremism (bilaga 6) 

Lars Bäck (V), Kjell Backman m fl (S) och Mariana Moreira Duarte m fl (MP) 

 

Underskott och biståndsbedömning inom äldreomsorgen (bilaga 7) 

Ann-Louise Ebérus m fl (M) och Peter Öberg (L) 

 

Ersättarna Niklas Dahlgren (C) och Lars Hultkvist (KD) anmälde att de stödjer innehållet 

i skrivelsen från Moderaterna och Liberalerna (bilaga 7). 

 

BESLUT 

Nämnden uppdrar åt förvaltningen att bereda skrivelserna till ett kommande 

sammanträde.  

 

 

Ordföranden föreslog att nämnden skulle ge förvaltningen i uppdrag att förbereda 

beslutsunderlag till nästa sammanträde när det gäller fortsatta webbsändningar av 

sammanträdena, formerna för kontaktpolitiker och en skrivelse till kommunstyrelsen om 

facknämndernas hantering av medborgarförslag. 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden beslutar att uppdra till förvaltningen att till nämndens sammanträde i 

juni upprätta förslag till beslut avseende 

 

1. Utsändning av nämndens sammanträden via bambuser på Internet. 
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2. Formerna för en kontaktpolitikerverksamhet samt att förbereda för att nämndens 

kontaktpolitiker för respektive verksamhetsområde ska utses av stadsdelsnämnden vid 

sammanträdet. 

3. En skrivelse från stadsdelsnämnden till kommunstyrelsen om att även facknämnderna 

behöver en formaliserad rutin för hantering av medborgarförslag för att undvika att de 

medborgarförslag som sänds vidare från stadsdelsnämnderna hanteras olika beroende 

på vilken facknämnd som berörs. 

 

 

Ledamoten Lisbeth Crabo Ljungman (M) ställde följande frågor: 

 

 Ökar antalet missbrukare och vad planerar förvaltningen inför sommaren? 

Avdelningschef Per-Ove Mattsson svarade att han inte har någon information om att 

antalet missbrukare skulle öka. Däremot blir problemet mer synligt den här tiden på 

året. Förvaltningen kommer att göra ungefär samma satsningar i år som tidigare, 

bland annat genom insatser från vuxenenheten och samarbeten med föreningen Bästa 

svängen och kommunala bostadsbolaget Stockholmshem 

 

 Byggs infrastruktur för elektroniskt stöd av olika slag in när Edö vård- och 

omsorgsboende renoveras? Förvaltningschef Kerstin Sandström svarade att så görs. 

 

Lisbeth påminde också om den fråga hon ställde om föreningen Abai när nämnden fattade 

beslut om årets föreningsbidrag. Förvaltningschefen lovade mejla svaret till hela 

nämnden. 

 

 

Ordföranden avslutade den öppna delen av sammanträdet. 

 

 

 


